
   اردبيل: مديركل بهزيس��تي اس��تان اردبيل از بهره مندي بيش از 
17 هزار معلول از خدمات متنوع بهزيستي در اس��تان خبر داد. بهزاد 
س��تاري گفت: در حوزه توانمندس��ازي خدمات مختلف تخصصي به 
جامعه معلولان نظير فيزيوتراپي، كاردرماني، شنوايي و بينايي سنجي 
ارائه مي شود كه بهتر مي توانيم از زمينه ارائه خدمات رفاهي، درماني و 
اجتماعي را انجام دهيم. وي با بيان اينكه ما به صورت مستمر نسبت به 
پرداخت كمك هزينه  معلولان و توانبخشي آنها اقدامات مثبت و مؤثري 
را انجام مي دهيم، يادآور شد: به عنوان نمونه براي معلولان ضايعه نخاعي 
حق پرستاري پرداخت شده و به صورت روزانه در مراكز داير شده براي 

معلولان رواني مزمن و سالمندان نيز خدمات مطلوبي ارائه مي شود. 
  گلس�تان: مدير كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 

اس��تان گلس��تان از اختصاص حدود يك 
ميليارد تومان از مناب��ع ملي براي تملك 
عرصه ه��اي تاريخ��ي خب��ر داد. ابراهيم 
كريمي افزود: اين اعتبار از محل اعتبارات 
خريد حريم ابنيه و اشياي باارزش تاريخي 
كه يك رديف ملي اس��ت ب��راي تملك و 
آزاد سازي عرصه و حرايم آثار تاريخي در 

شهرستان هاي گرگان، كردكوي، علي آباد و گنبد در نظر گرفته شده 
است. وي يادآور شد: آزاد سازي حرايم يكي از روش هاي مناسب جهت 

حفاظت محوطه هاي باستان شناسي مي باشد. 
  هرمزگان: مديرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در حاشيه آئين امضاي 
تفاهمنامه همكاري با شركت ملي صنايع پتروشيمي گفت: جزيره قشم 
هاب جديد پتروشيمي ايران مي ش��ود. حميدرضا مؤمني اظهار داشت: 
پارك پتروش��يمي جزيره قش��م با ظرفيت ۶ ميليون ت��ن آماده جذب 
سرمايه گذاران جديد است. وي از پتروش��يمي در جزيره قشم به عنوان 
صنعتي آينده دار ياد كرد و افزود: هم اكنون مجوز احداث سه واحد صنعت 

پتروشيمي از سوي مراجع ذي صلاح در اين منطقه صادر شده است. 
  خراس�ان ش�مالي: مدير ش��يلات و امور آبزيان س��ازمان جهاد 
كشاورزي خراسان شمالي گفت: از ابتداي امسال تا كنون 21 متقاضي 
براي دريافت اين تس��هيلات به بانك معرفي ش��د. غلامرضا حجي پور 
افزود: تس��هيلات متقاضيان پ��رورش ماهي با كارم��زد 18 درصد و 
بازپرداخت هفت ساله از محل صندوق توسعه ملي پرداخت مي شود. 
وي نبود خوراك ماهي در اس��تان و نحوه تأمين آن از شهرهاي بزرگ 
همچون شيراز و شهركرد را از مشكلات پرورش دهندگان عنوان كرد. 
  كرمان: معاون هماهنگي امور اقتصادي استانداري كرمان گفت: به 
ترويج آموزش و تحقيقات در بخش كشاورزي نياز داريم، ضمن آنكه 
استان كرمان در صنايع تكميلي و تبديلي كشاورزي ضعيف عمل كرده 
اس��ت. محمدرضا فتوت ادامه داد: آفت زنجره خرما در سال گذشته با 
همت جهاد كشاورزي تا حدودي كنترل شده است. به دليل تحريم ها 
سم هاي بي كيفيت وارد كشور مي شد كه اين امر عامل بروز مشكلاتي 
براي كش��اورزان بود، اما خوشبختانه با نظارت بر اس��تفاده از سموم، 

كاهش مصرف سموم داشته ايم. 
  لرستان:  معاون پژوهشي دانشگاه لرستان گفت: تحقيق و پژوهش 
روي گياهان دارويي جاي كار زيادي دارد و نياز است صنايع وابسته به 
اين مهم در استان ايجاد شود.  دكتر محمد فيضيان اظهار كرد: با توجه 
به شرايطي كه دانشگاه ها دارند پژوهش بايد در راستاي كارآفريني و 
راه اندازي شركت هاي دانش بنيان و نهايتاً تجاري سازي باشد. در اين 
راستا دانشگاه لرستان اقدام به راه اندازي مركز شتابدهي كرده تا ايده ها 
را پرورش دهد و آنان را به سمت فناوري پيش ببرد و اين مهم در نهايت 

منتج به ايجاد شركت هاي دانش بنيان شود. 
  خوزس�تان: مديرعامل ش��ركت عمران شيرين شهر گفت: خيلي 
به دنبال آن نيستيم تا فضاي متراكم ش��هري را در شيرين شهر ايجاد 
كنيم و به همين منظور به دنبال تغيي��ر كاربري تعدادي از واحدهاي 
مسكن در شيرين شهر هستيم. رضا فرهادزاده  اظهار كرد: حدود 5 هزار 
واحد مسكن مهر در شيرين شهر در حال ساخت است كه از اين ميزان، 
تعدادي را مي خواهيم به مردم واگذار كنيم و تعدادي ديگر را با تغيير 

كاربري، به دانشگاه، فضاي اقامتي ورزشي و. . . اختصاص دهيم.

در حالي كه شمارش 
ميترا شهبازي
   گزارش2

معكوس براي معرفي 
مش�هد مقدس در 
خراسان رضوي به عنوان پايتخت فرهنگي جهان 
اسلام آغاز ش�ده اس�ت اما به گفته رئيس اداره 
سينمايي و سمعي بصري اداره كل فرهنگ و ارشاد 
اسلامي خراسان رضوي، اين استان براي رسيدن 
به اس�تاندارد هاي بين المللي 37 هزار صندلي 
س�ينما كم دارد. علاوه بر اين هنوز مس�ئولان 
استان نمي دانند چه تعداد از شهرستان هايشان 
مجهز به سالن سينمايي است و در اين زمينه هم 
اختلاف نظرهايي وجود دارد. در همين راستا و 
در حالي كه معاون هنري و س�ينمايي اداره كل 
فرهنگ و ارش�اد اسلامي خراس�ان رضوي از 
مجهز شدن 10شهرستان به سالن سينمايي خبر 
مي دهد، در مقابل مديرعامل مؤسس�ه سينما 
شهر تعداد شهرس�تان هاي مجهز شده در اين 
استان را تنها  شش شهرستان عنوان مي كند. 

    
مدت هاست مس��ئولان استان خراس��ان رضوي در 
تلاشند مش��هد را به عنوان پايتخت فرهنگي جهان 
اسلام معرفي كنند، اما با اين حال به گفته مسئولان 
وزارت ارش��اد، اين اس��تان هنوز در تأمي��ن تعداد 
صندلي هاي س��ينمايي مورد نياز براي رس��يدن به 
استاندارد هاي جهاني هم با مشكل روبه روست. به گفته 
حجت طباطبايي، رئيس اداره س��ينمايي و سمعي، 
بصري اداره كل فرهنگ و ارش��اد اسلامي خراسان 
رضوي، اين اس��تان در حال حاضر بيش از 37 هزار 
صندلي سينما كمبود دارد.  بر اساس استانداردهاي 
موجود ب��ه ازاي حدود 100 نف��ر جمعيت بايد يك 
صندلي سينما وجود داشته باشد، در حالي كه اكنون 
خراسان رضوي با جمعيتي نزديك به ۶ ميليون نفر، 
تنها داراي نزديك به 12 هزار صندلي سينماست كه 

حكايت از كمبودهاي بخش فرهنگي استان دارد. 
  پايتخت فرهنگي با استانداردها فاصله دارد

در حالي در اخبار منتشر ش��ده از 28 شهرستان 

استان خراسان رضوي تنها شش شهرستان مجهز 
به سالن هاي سينمايي هستند كه معاون هنري 
و س��ينمايي اداره كل فرهنگ و ارش��اد اسلامي 
خراسان رضوي در گفت وگو با خبرنگار »جوان« 
مي گويد: اين موضوع كه تنها ش��ش شهرستان 
مجهز باش��ند صحت ندارد، بلكه ط��ي اين چهار 
سال، چهار شهرس��تان ديگر اس��تان نيز مجهز 
شده و خوشبختانه اكنون 10 شهرستان خراسان 
رضوي مجهز به سالن سينمايي هستند. البته دو 
سينماي ديگر در شهرستان هاي تربت حيدريه و 
كاشمر هم در حال احداث هستند كه اميدواريم 
تا پايان اين دولت به بهره برداري برس��ند و تعداد 
استان  هاي مجهز شده نسبت به دولت قبلي دوبرابر 
شود.  ناصر نبي زاده با اشاره به اينكه از نظر تعداد 
سينماها خراس��ان رضوي يكي از پرتعداد ترين 
سينماها بعد از تهران است، مي افزايد: بيشترين 
تعداد سالن سينمايي را بعد از تهران در شهر مشهد 
داريم. از نظر فروش هم تقاض��اي خوبي صورت 
مي گيرد كه قابل توجه است. براي مثال پرديس 

هويزه مش��هد يكي از پرفروش ترين س��ينماها و 
سومين پرديس پرفروش كشور به حساب مي آيد، 
آنهم در حالي كه دو پرديس پرف��روش ديگر در 
شهر تهران هستند. سينما هويزه مشهد با 1200 
صندلي يكي از س��ينماهاي بزرگ چندس��الني 
كشور به حساب مي آيد.  وي با تأييد اينكه خراسان 
رضوي هنوز با اس��تاندارد هاي كل كشور فاصله 
دارد، ادامه مي دهد: در تلاشيم كه محروميت ها و 
مشكلات را تا جايي كه ممكن بوده برطرف كنيم، 
بنابراين با ش��ركت هاي ب��زرگ تفاهم نامه چند 
وجهي امضا كرديم كه استانداري، مؤسسه سينما 
شهر، معاونت س��ينمايي وزارت ارشاد و مديركل 
وزارت ارش��اد آن را امضا كرده اند تا مجتمع هاي 
تجاري و فرهنگي را گسترش دهيم و اميدواريم 
در سال 2017 كه مشهد به عنوان پايتخت جهان 
اسلام معرفي مي شود بتوانيم با احداث 10 الي 12 
سالن سينمايي در اين مجتمع ها به محروميت ها 
پايان دهيم. البته ما در بخش توليدات سينمايي 
به رغم داشتن هنرمندان توانا هنوز دچار مشكل 

هستيم و تهيه كنندگان و سرمايه گذاراني در اين 
زمينه نداريم كه در تلاشيم مشكلات اين بخش 

هم مرتفع شود. 
  تنها 11 سينماي فعال سهم خراسان رضوي 
به رغ��م گفته هاي مع��اون هنري و س��ينمايي 
اداره كل فرهنگ و ارش��اد اس��لامي خراس��ان 
رضوي كه طي 3 الي 4 سال گذشته چهار استان 
ديگر هم به سالن س��ينمايي تجهيز شده اند، اما 
مديرعامل مؤسس��ه سينما ش��هر كه مسئوليت 
تجهيز و بازس��ازي سينماهاي كل كش��ور را بر 
عهده دارد، تعداد شهرس��تان هاي مجهز شده را 
ش��ش تا عنوان مي كند. مجيد مس��چي با اشاره 
به بازسازي سه سينماي سيمرغ، هويزه و آفريقا 
طي اين چند س��ال اخير به خبرن��گار »جوان« 
مي گويد: يك س��ينماي ديگر هم كه بخش��ي از 
هزينه هاي بازس��ازي آن را مؤسسه سينما شهر 
به عهده گرفته بود در شهرستان تايباد بازسازي 
شده است اما اكنون بعد از گذشت سه ماه از پايان 
عمليات و افتتاح رس��مي آن هنوز شروع به كار 
نكرده است، چراكه اين س��الن فرهنگي متعلق 
به شهرداري اس��ت و آنها قصد دارند تا به فروش 
رس��يدن و واگذاري اش به بخش خصوصي آن را  
تعطيل نگه دارند.  شهرس��تان خواف هم به رغم 
اينكه سينما دارد حدود 10 سالي است كه از بسته 
شدن درهاي آن مي گذرد و اين سينما نيز به گفته 
مسچي متعلق به شهرداري است. با اينكه موسسه 
سينما شهر وظيفه بازسازي و تجهيز سينماهاي 
استان ها را بر عهده دارد اما امكان اينكه به ملك 
شخصي مردم وارد شود و سالن ها را بازسازي يا 
تجهيز كند ندارد، بنابراين اين وظيفه شهرداري 
اس��ت كه چني��ن موضوعاتي را پيگي��ري كند.  
مديرعامل مؤسسه سينما ش��هر ادامه مي دهد: 
اكنون 11 س��ينماي فعال در كل اس��تان وجود 
دارد كه در كل 2۶ سالن سينمايي دارد و در شش 
شهرستان مشهد، تايباد، تربت حيدريه، سبزوار، 

قوچان، گناباد و نيشابور قرار دارند. 

طي دو، سه روز اخير بارش اولين باران هاي پاييزي در 
شهرهاي استان خوزستان، هزار نفر از ساكنان آن را 
به بيماري تكراري تنگي نفس مبتلا كرد. بنا بر اعلام 
دانشگاه علوم پزشكي جندي شاپور اهواز، پس از اين 
بارش ها بيش از هزار بيمار تنفسي به مراكز درماني 
اس��تان مراجعه كرده اند كه ح��دود 40 درصد اين 
بيماران ساكن شهرهاي آبادان و خرمشهر هستند.  
اگرچه تعداد مراجعه  كنندگان بيماران تنفسي نسبت 
به سال گذشته به يك پنجم كاهش يافته اما با توجه 
به اعلام مسئولان اس��تان مبني بر رفع عامل اصلي 
آلرژي زاي هواي اهواز، انتظار مي رفت امسال ديگر 

اهوازي ها شاهد اين پديده ناميمون نباشند. 
  شروع تنگي نفس ها از سال 92

سال 92 بود كه با شروع بارش هاي پاييزي بسياري 
از ساكنان شهرهاي مختلف خوزستان به ويژه اهواز 
دچار مش��كلات تنفسي ش��دند و به مراكز درماني 
مراجعه كردند. اين مس��ئله هر سال شدت گرفت و 
با انتشار اخباري مبني بر اس��يدي بودن باران هاي 
استان بر نگراني هاي مردم و مسئولان استان افزوده 
شد. كم كم احتمال اسيدي بودن باران كاهش يافت 

و عواملي چون آلودگي  فلرهاي نفتي، دود ناش��ي از 
سوزاندن مزارع نيشكر، گرده افشاني گونه گياهي به 
نام كنوكارپوس و سوزاندن لاستيك ها و زباله ها به 
عنوان دلايل احتمالي آلودگي هواي اهواز و ش��يوع 

بيماري هاي تنفسي پس از بارش باران قد علم كرد. 
بالاخره ماه گذش��ته دكتر سيدحسن هاشمي وزير 
بهداش��ت با قطعيت اعلام كرد كه عامل مشكلات 
تنفس��ي در اهواز پس از اولي��ن بارش هاي پاييزي، 
مربوط به پوشش گياهي است كه از دو دهه پيش در 
معابر و خيابان هاي اهواز و برخي شهرهاي ديگر استان 
كاشته شده است. پس از اظهارات وزير بهداشت، دكتر 
اسماعيل ايدني رئيس دانشگاه علوم پرشكي اهواز 
در پاسخ به پيگيري هاي »جوان« هم اين گفته ها را 
تأييد كرد. اگرچه اظهارات اين مسئولان از نظر برخي 
كارشناسان قابل پذيرش نبود اما در نهايت حرف وزير 
بهداشت به كرسي نشست و اس��تانداري به منظور 
جلوگيري از گرده افشاني و توليد مواد حساسيت زا 
دس��تور هرس درختان كنوكارپوس قبل از شروع 
بارش هاي پاييزي را صادر كرد.  از اين رو با رفع عامل 
آلاينده انتظار مي رفت امسال ديگر بارش باران پاييزي 

در خوزستان با دردسرهاي هميش��گي اش همراه 
نباش��د اما وضعيت موجود بر دامنه ابهامات موجود 
مي افزايد.  دكتر ايدني در پاسخ به دليل ابتلاي برخي 
ساكنان خوزستان به بيماري تنگي نفس در روزهاي 
اخير مي گويد: در بسياري از شهرهاي خوزستان از 
جمله اهواز هرس گياهان كنوكارپوس انجام ش��ده 
اما متأسفانه در برخي شهرستان ها به طور كامل اجرا 
نشده است. اين اظهارات شايد بتواند تا حدي ابتلاي 
بيش از400نفر از اهالي خرمشهر و آبادان به بيماري 
تنفس��ي را توجيه كند اما تنگي نفس بيش از ۶00 
اهوازي، آن هم در حالي كه عامل بيماري در اين شهر 
برطرف شده، پاي عوامل ديگري را به ميان مي كشد؛ 
عواملي كه هيچ يك از مسئولان تاكنون به آن اشاره اي 
نكرده اند و تنها رئيس دانشگاه علوم پزشكي اهواز در 
اين خصوص گفته است: »هنوز مواد حساسيت زا در 
هواي خوزس��تان وجود دارد.« اينكه منظور از مواد 
حساسيت زا چيزي غير از گرده هاي گياه كنوكارپوس 
است يا خير مشخص نيست؟ و اينكه اگر پاي عامل 
ديگري در ميان است چرا اش��اره اي به آن نمي شود 
و مسئولان امر به قطعيت عامل مشكل زا را معرفي 

كرده اند؟! آيا صرفاً كاهش ميزان مبتلايان يا مراجعان 
به مراكز درماني در اين استان شفاف سازي بيشتر در 

خصوص دلايل را بي اهميت مي كند؟!
  مواد شيميايي، حساسيت زا نيستند؟!

اگرچه طبق اظهارات كارشناسان امر دليل كاهش 
80 درصدي مراجعان به مراكز درماني خوزس��تان 
را مي ت��وان در انجام اقداماتي چ��ون مقابله با توليد 
گرده هاي آلرژي زا با هرس پوش��ش گياهان خاص 
اس��تان، حمايت از طرح هاي زيست محيطي نفت، 
رفع خشكي و آبگيري تالاب هورالعظيم و اقدامات 
يكپارچه در حوزه سلامت و درمان دانست اما اظهارات 
مبهم برخي مس��ئولان در خصوص وج��ود عوامل 
حساسيت زاي ديگر سؤال برانگيز است. در حالي كه 
طي سال هاي گذشته بارها و بارها كارشناسان احتمال 
آلايندگي هوا و خاك خوزس��تان به مواد شيميايي 
استفاده شده توسط كشور عراق در جنگ تحميلي را 
به عنوان يكي از مهم ترين عوامل ايجاد بيماري عنوان 
كرده اند اما اين عامل در سايه سكوت مسئولان به طور 
كامل ناديده گرفته شده است. اين در حالي است كه 
عضو هيئت علمي دانشگاه تهران معتقد است: گياه 
كنوكارپوس يا هر گياه آل��رژي زاي ديگر در هنگام 
بارندگي و رطوبت توان انتشار گرده هاي خود را ندارد 
و مشكل تنگي نفس مردم خوزستان بيشتر مشكوك 
به وجود مواد شيميايي در هواست.  حسين آخاني با 
تأكيد بر اينكه آلودگي هواي استان خوزستان و به ويژه 
شهر اهواز بيشتر شبيه به مشكلات شيميايي در هواي 
اين شهرهاست، مي گويد: بايد مسئولان محيط زيست 
اين اس��تان با يك مطالعه دقيق علت اصلي را پيدا 
كنند.  اين استاد دانشگاه مي افزايد: براي تمام اهالي 
محيط زيس��ت و محققان اين حرفه كاملاً مشخص 
است كه خود بارندگي سبب كاهش شديد آلرژي در 
بدن بيماران مي شود و تصور ايجاد و توليد آلرژي در 

زمان بارندگي تصور غلطي است. 
بنا به گفته آخاني در زماني كه هوا خش��ك است و 
بادهاي قابل ملاحظه مي وزد، امكان انتشار گرده هاي 
حساس��يت زا روي ريه اش��خاص وجود داشته اما 
اين امكان در زمان رطوبت و بارندگي به هيچ وجه 
اتفاق نمي افتد. از اين رو مسئولان بايد به جاي متهم 
دانستن پوشش گياهي، نقش ديگر عوامل از جمله 

مواد شيميايي را بررسي كنند!
ناگفته نماند س��ال 92با ش��يوع بيماري ها پس از 
بارش پاييزي اداره كل محيط زيس��ت خوزستان 
نقش سلاح هاي شيميايي اس��تفاده شده توسط 
نيروهاي عراقي در جنگ تحميلي را به عنوان يكي 
از مهم ترين عوامل آلاينده هوا، آب و خاك خوزستان 
اعلام كرد؛ موادي كه اثرات آن تا سال ها باقي مي ماند 
و مي تواند بيماري هاي بسياري را سبب شود. با اين 
وجود در سال هاي اخير به طور كامل نقش مخرب 
اين عامل ناديده گرفته شده و شايد همين سبب 
شده بررسي هاي و تحقيقاتي در خصوص كاهش 

اثرات اين عوامل انجام نشود. 
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 افتتاح قطعه دوم آزادراه اروميه - تبريز 
تا پايان آذر

قطعه دوم ط�رح مل�ي س�اخت آزادراه اروميه – تبري�ز به طول 
15 كيلومت�ر در پاي�ان آذرم�اه ب�ه بهره ب�رداري مي رس�د. 
داريوش نصر، مديركل راه و شهرسازي آذربايجان غربي با اعلام اين خبر 
گفت: عمليات احداث و آس��فالت 12 كيلومتر از قطعه دوم طرح ملي 
ساخت آزادراه »اروميه – تبريز« به اتمام رسيده و عمليات آسفالت 3 
كيلومتر باقي مانده در مراحل نهايي است كه در صورت مساعدت شرايط 
آب و هوايي تا پايان آذرماه امسال تكميل مي شود.  وي ادامه داد: 170 
ميليارد ريال براي قطعه دوم طرح ملي س��اخت آزادراه اروميه – تبريز 
هزينه شده اس��ت.  وي افزود: قطعه اول اين طرح به طول 25 كيلومتر 
است كه در سال هاي گذش��ته به بهره برداري رس��يده و طول آزادراه 
اروميه – تبريز در محدوده آذربايجان غربي با افتتاح قطعه دوم به 40 
كيلومتر افزايش مي يابد.  مديركل راه و شهرس��ازي آذربايجان غربي با 
اشاره به اينكه قطعات يك و دو طرح ملي ساخت آزادراه اروميه – تبريز 
در محدوده آذربايجان غربي قرار دارد، تصريح كرد: كارهاي اجرايي اين 
پروژه با تكميل قطعه دوم در محدوده آذربايجان غربي به پايان مي رسد.  
نصر با اعلام اينكه عمليات حفاري در قطعه س��وم طرح ملي س��اخت 
آزادراه اروميه – تبريز آغاز ش��ده است، گفت: قطعه پنجم اين طرح در 
مرحله انعقاد قرارداد با سرمايه گذار قرار دارد.  وي، كوتاه شدن مسافت 
مراكز اس��تان هاي آذربايجان غربي و آذربايجان شرقي، صرفه جويي در 
وقت و انرژي و توسعه زيرساخت هاي حمل و نقل را از مهم ترين مزاياي 

ساخت آزادراه اروميه – تبريز به طول 118 كيلومتر برشمرد. 

 مگس زيتون تلفات مي گيرد
 مسئولان برسر آمار اختلاف دارند 

12 سال پيش بود كه آفت مگس زيتون با محصولات وارداتي به داخل 
باغات كش�ور نفوذ پيدا كرد و موجب وارد آوردن خسارت بسياري به 
باغات استان هاي زنجان،  قزوين و گيلان شد. اين موضوع و آسيب هاي 
فراوان موجب ش�د تا با تدابير انديشيده شده از س�وي كارشناسان 
كشاورزي تا حدودي از بالارفتن ميزان خسارت ها كاسته شود. اين در 
حالي بود كه با گذشت اين سال ها نه تنها اين آفت ريشه كن نشد بلكه هر 
ساله خسارت بسياري به زيتون كاران وارد مي كند. چندي پيش بود كه 
معاون بهبود توليدات گياهي سازمان جهاد كشاورزي گيلان اعلام كرد: 
در سال جاري اين مگس 30 تا 40 درصد به محصولات زيتون خسارت 
زده اس�ت، اين اظهارات در حالي بود كه مدير جهاد كشاورزي رودبار 
مدعي است اين آمار اغراق آميز بوده و تلفات كمتر از 10 درصد است. 

    
آمارها نشان مي دهد در حال حاضر بيش از 100 هزار هكتار باغ زيتون در 
2۶ استان كشور وجود دارد كه سالانه 102 هزار تن محصول مي دهند.  با 
وجود اينكه زيتون توليدي در كشور يكي از با كيفيت ترين محصول در جهان 
به شمار مي رود، اما بروز برخي از مشكلات از جمله آفت مگس موجب شده 
تا روز به روز از ميزان اين محصول خصوصاً در برخي مناطق شمالي كشور 
از جمله رودبار كاسته شود.  سال 83 بود كه واردات قاچاق زيتون از خارج 
كشور و بي توجهي به قرنطينه اين محصول وارداتي موجب شد مگس زيتون 
به طور جدي وارد كشور شود  و به باغات اين محصول در استان هاي زنجان، 
قزوين و گيلان خسارت 100 درصدي وارد كند.  هرچند در سال هاي اخير 
با تمهيداتي كه سازمان جهاد كشاورزي در اين زمينه به كار بست تا حدودي 
از ميزان اين آفت كاسته شد اما اين معضل همچنان وجود دارد و هر ساله 
خسارت بسياري به زيتون كاران وارد مي كند.  رئيس سازمان حفظ نباتات 
وزارت جهاد كشاورزي با اشاره به اينكه مبارزه با اين مگس موجب شد تا اين 
آفت به شدت كاهش پيدا كند، مي گويد: »اين مگس توانست در اولين سال 
ورود خود خسارت 100درصدي به باغات زيتون زنجان، قزوين و گيلان 
وارد كند.«  محمدعلي باغستاني مي افزايد: »اين درحالي بود كه با تمهيدات 
انجام گرفته ميزان خسارت وارده در اين سه استان در سال 93 به 30 درصد 

و در سال  94 نيز اين رقم به چهار درصد كاهش پيدا كرد.«
  آمارهاي متناقض در خصوص ميزان خسارت ها 

با وجود اينكه برگزاري كلاس هاي آموزشي از سوي جهاد كشاورزي در كنار 
استفاده از سم پروتئين، كارت زرد نصب تله ها، محلول پاشي توسط باغداران 
موجب شده است تا حدودي از شدت اين آفت كاسته شود، اما اين معضل 
سال هاست كه در ميان باغات زيتون لانه كرده و قصد ندارد به راحتي از اين 
مناطق كوچ كند.  گواه اين ادعا، گفته هاي معاون بهبود توليدات گياهي 
سازمان جهاد كشاورزي گيلان است كه مي گويد: »درسال جاري اين آفت 
به30 تا 40 درصد به محصولات زيتون خسارت زده است.« با اين وجود، 
مديرجهاد كشاورزي شهرستان رودبار در گفت وگو با »جوان« ضمن رد اين 
آمار مي گويد: » اين آمار اغراق آميز بوده و تلفات كمتر از 10 درصد است.« 
مسلم طوفان مي افزايد: »از سال 83 كه اين آفت از طريق زيتون هاي قاچاق 
وارداتي به شدت باغات منطقه را آلوده كرد اما تمهيداتي از قبيل كلاس هاي 
آموزشي از سوي جهاد كشاورزي در كنار استفاده از سم پروتئين، كارت زرد 
نصب تله ها، محلول پاشي توسط باغداران موجب شده است تاحدودي از 
شدت اين آفت كاسته شود.« اين كارشناس كشاورزي با اشاره به ادامه دار 
بودن مبارزه از سوي كارشناسان جهاد كشاورزي ادامه مي دهد: »اقداماتي 
از قبيل آبياري زمستانه، چاله كني، هرس درختان زيتون موجب شده تا اين 
آفت با روند كاهشي مواجه شود.« وي با اشاره به اينكه در حال حاضر اين 
آفت بيشترين صدمه را به باغات سنتي زده و كمتر توانسته به درختاني كه به 
صورت صنعتي كاشته شده اند نفوذ پيدا كند، مي گويد: »تراكم زياد در كنار 
ارتفاع1۶ تا20 متري درختان زيتون موجب شده است تا مبارزه با اين مگس 
در  باغات سنتي نتواند اثر قابل توجهي داشته باشد لذا تنها راه چاره، تبديل 

باغات سنتي به صنعتي است كه بايد در اين زمينه تلاش شود.«

همايش بين المللي اسلام و حقوق بشردوستانه 
بين المللي در قم برگزار مي شود   

دبيرعلمي دومين همايش بين المللي      قم
بشردوس�تانه  حق�وق  و  اس�لام 
بين الملل�ي، از برگزاري اي�ن همايش با حضور انديش�منداني از 
20كش�ور جهان در روزهاي هفدهم و هجده�م آذرماه خبر داد. 
حجت الاسلام والمسلمين احمد مبلغي در ديدار اعضاي ستاد برگزاري دومين 
همايش بين المللي اسلام و حقوق بشردوستانه بين المللي با آيت الله العظمي 
مكارم شيرازي،  به ارائه گزارشي از فعاليت هاي دبيرخانه اين همايش پرداخت 
و با بيان اينكه در اين همايش دهها نفر انديشمند و پژوهشگر از 20 كشور 
جهان حضور خواهند داشت، اظهار داشت: دومين همايش بين المللي اسلام 
و حقوق بشردوستانه بين المللي با همكاري كميته بين المللي صليب سرخ 
و هلال احمر جمهوري اسلامي ايران و مشاركت علمي مؤسسات آموزشي و 
پژوهشي حوزوي برگزار خواهد شد.  وي اصول و ارزش هاي اخلاقي مشترك 
در اديان و نقش دين در رويكرد بشردوستانه،  افراد و مكان هاي تحت حمايت 
در زمان درگيري مسلحانه، حمايت و حفاظت از محيط زيست و منابع طبيعي 
با تأكيد بر جايگاه و دسترسي آب و اجساد و مفقودان در درگيري هاي مسلح 

را محورهاي چهارگانه اين همايش برشمرد. 

 پايتخت فرهنگي جهان اسلام 
هنوز با استانداردهاي سينمايي فاصله دارد

 تنگي نفس خوزستاني ها 
محصول بازي مسئولان با واژه آلرژي زا

 در آستانه سال 2017 هنوز مسئولان فرهنگي خراسان رضوي بر سر تعداد شهرستان هاي مجهز به سينما اختلاف نظر دارند

در حالي كه مسئولان مدعي اند عامل اصلي آلرژي زاي اهواز رفع شده است اما باز هم باران، صدها نفر را راهي بيمارستان كرد

باز هم با نزول اولين بارش هاي پاييزي در خوزس�تان بيش از هزار نفر 
به دليل مشكلات تنفس�ي راهي مراكز درماني شدند؛ اتفاقي كه چند 
سالي است تكرار مي شود و حالا به معماي پيچيده اي تبديل شده است. 
اگرچه در فصل پاييز و با شيوع بيماري هاي تنفسي در بين خوزستاني ها 
انگش�ت اتهام به س�مت عوامل زيادي چرخيد اما در نهايت پوش�ش 

گياهي موجود در اين استان يعني كنوكارپوس به عنوان متهم اصلي و 
قطعي اعلام شد! اما شواهد موجود نشان مي دهد نبايد نسبت به عوامل 
ديگري همچون گرد و غبارهاي خارجي و ريزگردهاي آغشته به مواد 
شيميايي حاصل از جنگ ايران و عراق بي توجه بود؛ عواملي كه برخي 
مسئولان استان عنوان كلي مواد حساسيت زا را روي آن گذاشته اند. 

بهره برداري از بزرگ ترين طرح پتروشيمي 
متانول جهان در بوشهر   

استاندار بوشهر از افتتاح و بهره برداري     بوشهر
بزرگ ترين مجتمع پتروشيمي متانول 
جهان در شهرس�تان دير استان بوش�هر تا پايان امسال خبر داد. 
دكتر مصطفي سالاري گفت: تا پايان امسال طرح متانول كاوه در شهرستان 
دير به عنوان بزرگ ترين طرح پتروش��يمي متانول در دنيا و همچنين تا 
فروردين ماه سال آينده هم كارخانه س��يمان مند دشتي به بهره برداري 
مي رس��د.  وي با بيان اينكه 10 پروژه بزرگراهي در استان بوشهر در حال 
اجراست، تصريح كرد: تكميل اين پروژه ها ميزان بزرگراه هاي استان بوشهر 
را به دو برابر افزايش مي دهد و با روندي كه در پيش است اميدواريم سه محور 
بزرگراهي تا پايان امسال به بهره برداري برسد.  استاندار بوشهر اظهار داشت: 
در حوزه آب هم كه مردم استان تابستان سختي را پشت سر گذاشتند، مجوز 
احداث آب شيرين كن توسط بخش خصوصي و خريد تضميني توسط دولت 
به ميزان 110 هزار متر مكعب در 1/5 س��ال آينده به بهره برداري خواهد 
رسيد.  سالاري با بيان اينكه در حوزه ورزش��ي تمركز را بر توزيع عادلانه 
امكانات گذاشتيم، گفت: ورزشگاه 15 هزار نفري بوشهر را قبل از پايان سال 
جاري به بهره برداري مي رسانيم، ضمن اينكه در هفته جاري هم با حضور وزير 

ورزش و جوانان مجتمع بزرگ ورزشي در كنگان به بهره برداري مي رسد. 

محمدرضا سوري

۲۵۰ هزار اصفهاني مبتلا به ديابت هستند  
ب�ه گفت�ه مدي�ر ام�ور اجتماع�ي و     اصفهان
مشاركت هاي مردمي شهرداري اصفهان 
و بر اساس آمار موجود، در استان اصفهان 500 هزار نفر مبتلا به ديابت 
هستند كه 250هزار نفر از اين افراد در شهر اصفهان زندگي مي كنند. 
مس��عود مهدويان فر با بيان اينكه در حال حاضر در س��طح كشور و به 
ويژه در سطح شهر اصفهان، آمار مبتلايان به ديابت نوع 2 رو به افزايش 
است، اظهار داش��ت: از آنجايي كه بر اس��اس اعلام كارشناسان بيش 
از 70 درصد از بيماري هاي ديابت نوع 2 قابل پيش��گيري بوده است، 
شهرداري اصفهان در اين زمينه اقداماتي را در دس��تور كار قرار داده 
است.  وي اطلاع رس��اني و فرهنگ س��ازي را از مهم ترين اقدامات در 
دستور كار ش��هرداري اصفهان براي پيش��گيري از ديابت عنوان كرد 
و افزود: شهرداري متولي سلامت نيس��ت اما از آنجايي كه شهر سالم 
نيازمند شهروند سالم است، اقداماتي را در اين راستا در دستور كار خود 
قرار داده ايم.  مدير امور اجتماعي و مش��اركت هاي مردمي شهرداري 
اصفهان با بيان اينكه بر اساس اعلام وزارت بهداشت بيماري هاي قلبي 
و عروقي، سرطان و ديابت به ترتيب سه عامل اصلي در مرگ و مير در 
شهر اصفهان هستند، اضافه كرد: پيش بيني مي شود چنانچه روند آمار 
مبتلايان به ديابت به روال جلو برود تا چند سال آينده ديابت به دومين 
علت مرگ ومير در اصفهان تبديل خواهد شد.  وي با اشاره به اينكه طي 
دو سال اخير ش��هرداري اصفهان با راه اندازي س��تاد فرهنگ سلامت 
برنامه ريزي و اقدامات خود در اين حوزه را هدفمند ساخته است، ابراز 

داشت: هدف عمده اين ستاد ارتقاي سواد سلامت شهروندان است. 

 مريم احمدي 
   گزارش يك


